
 

 

For Arabic and English scroll below 

 סיכום תחקיר היסטורי: הבית ברח' דאנטה 17 / רח' דרך עזה, יאפא

  Gindy-Al נדייג'-בית משפחת אל

 

. מספר 130, מספר חלקה 7024 -, מספר גוש 3063 -, קוד רחוב 102536 -זיהוי כתובת  מידע כללי:

, מספר הגוש ההיסטורי 89חלקה  24הם: גוש  1935הגוש והחלקה ההיסטוריים שעל התוכניות משנת 

. 143והחלקה נראה שמספרה  7024הוא  1946משנת   

 

 היסטוריה לפני 1948:

אדריכל/מהנדס הבניין: קיים שם המהנדס שפיקח על שיפוץ מאוחר בבית משנת 1946 - אבראהים אל-

 . ניתן לראות את השם במסמכים המצורפים בערבית. Ibrahim Al-Novany נובאני

. השם הראשון שמוזכר בבקשה לשפץ את הבית ולבנות קומה ydGin-Alג'ינדי -משפחת אל בעל הנכס:

מבקש להוסיף  Ahmed Gindyנדי יג'-ואח"כ בנו אחמד אל Rajeb Gindyנדי יג'-רג'ב אלנוספת הוא 

עוד שירותים, אינסטלציה ולהרחיב את הקומה העליונה. את שמות הבעלים ואת בקשות השיפוץ שלהם 

 )כולל מפרטים של המבנה( ניתן לראות בתיק התיעוד. 

מידע על הרחוב לפני 48: לא ידוע שם הרחוב לפני 1948 היות ומדובר ברחוב קטן שהתחבר לשדרות 

השם דרך עזה ניתן  1918ם בפינת רח' עזה ורחוב דאנטה. לפי מפה משנת ירושלים. הבית ממוקם היו

נדי היה אזור של פרדסים. עם השנים יג'-לרחוב שהוא היום רחוב יפת והאזור של הבית של משפחת אל

היה פרדסים הפך לחלק מהעיר. סביר להניח שבשנת  1918העיר יאפא גדלה והשתנתה והאזור שבשנת 

ב לשפץ את הבית ולהוסיף לו קומה, הפרדסים כבר הצטמצמו ובמקומם כאשר מבקש ראג' 1936

כיום, נמצא הבית של משפחת ביבי, ששימש גם כבית באר.  13התפתחה וגדלה העיר. ברח' עזה   

עם זאת, במסמכים שהיו בתיק העירייה וההיסטוריונים המקומיים או העדים הפלסטינים המקומיים שאיתם 

. 48מה היו שמות הרחובות דאנטה ועזה לפני  התייעצנו, לא ידעו להגיד  



 

 

 היסטוריה מקוצרת של הבית משנת 1948:

 (1523הפך לרכוש של האפוטרופוס לנכסי נפקדים )מסמך  17הבית ברחוב דאנטה  48אחרי מלחמת 

-שנות הבמשך הבניין שימש את השב"כ  1948והאופוטרופוס נתן אותו לשימוש משרד הביטחון. משנת 

התגוררו בכירי  השניה בקומה ,שימשה להדרכת קורסים הראשונהקומה ה. 70-עד תחילת שנות הו 50

שב"כ לשעבר. הראשי ביניהם שב"כ עם משפחותיהם, ה  

ניתן ללמוד עמידר והדיירים ששוכנו בו שילמו לעמידר. שימוש החברה לשיכון הבניין עבר ל 70-בשנות ה

עמידר מכרה את הדירות בבניין. את הדירות  90-וף שנות הזאת מהמסמכים המצורפים בתיק התיעוד. בס

ונשארה בה אחרי הגירוש.  48פלסטינית שהגיעה ליפו עוד לפני -בקומה התחתונה קנתה משפחה ישראלית

יהודים. -הקומות העליונות נקנו ע"י ישראלים  

 

 מידע עדכני על הבית היום:

תקיים התערוכה הוא בבעלות הבית בו ת יהודים.-םפלסטינים וחלקם ישראלי-חלקם ישראליםן: נייבעלי הב

 יהודית.

 

 ، طريق غزة، يافا17ملخّص بحث تاريخي: البيت في شارع دانتِه 

 منزل عائلة الجِندي

 

 –، رقم القسيمة 7024 –، رقم القطعة 3063 –، رمز الشارع 102536-تشخيص العنوان معلومات عامة: 

 24هما: القطعة  1935. رقما القطعة والقسيمة التاريخيان الظاهران على الخرائط الهيكلية الصادرة عام 130

 . 143ويبدو أن رقم القسيمة هو  7024هو  1946. الرقم التاريخي للقطعة من عام 89والقسيمة 

 

 



 

 

 :1948التاريخ قبل عام 

في المنزل أجُريتَ وجدنا اسم المهندس الذي أشرف على أعمال ترميم  :مهندس البناء /المهندس المعماري 

 إبراهيم النبواني. بالإمكان رؤية الاسم في الوثائق المرفقة باللغة العربية. – 1946عام 

عائلة الجندي. الاسم الأول الوارد في طلب إجراء ترميم المنزل وإقامة طابق إضافي هو رجب  :صاحب المُلك

الجندي. من بعده، تقدمّ نجله أحمد الجندي بطلب إضافة منافع وبتنفيذ أعمال سمكريّة وتوسيع الطابق العلوي. 

لاطّلاع اك مواصفات المنزل، يمكن لتنفيذ أعمال الترميم، بما في ذلأسماء المالكين والطلبات التي تقدموا بها 

 ملف التوثيق. عليها في

صغره ولاتصاله ل ،1948الذي كان يحمله الشارع قبل لا نعرف الاسم  :1948ام عمعلومات عن الشارع قبل 

بجادة القدس. يقع المنزل في الوقت الحاضر في الزاوية بين شارعَي غزة ودانتِه. يسُتدلَّ من خريطة وُضعَت 

، وبأن المنطقة المحاذية طريق غزةع يَفِت كان يدُعى في ذلك الوقت اليوم بشار بأن ما يعُرَف 1918عام 

منزل عائلة الجندي كانت مزروعة بالبيّارات. توسّعت يافا مع مرور الزمن وتغيّرت، والمنطقة التي كانت ل

، 1936هذه البيارات في عام بالبيارات تحوّلت إلى جزء من المدينة. يمكننا الافتراض بأن  1918عامرة في 

نة من المدي إليه، كانت قد تقلّصت وصارت جزء حين قدمّ رجب طلبه لترميم المنزل وإضافة طابق إضافي

  كان في وقت مضى بناية بيّارة.، يقع اليوم منزل عائلة بيبي، الذي 13التي تطوّرت واتسّعت. في شارع غزة 

البلدية والمؤرّخين المحليين والشهود الفلسطينيين المحليين الذين مع ذلك، فإن المستندات المحتوَية في ملف 

     .1948الاسمين اللذين حملهما شارعا دانته وغزة قبل عام تحدثّنا إليهم لم يستطيعوا هدْينَا إلى 

 

 تاريخ مقتضب للمنزل منذ عام 1948:

إلى ملكية الوصي على أملاك الغائبين )المستنَد  17انتقل المنزل الواقع في شارع دانته  1948بعد حرب 

ضي في خمسينات القرن الما 1948لاستخدام وزارة الأمن. استعمل الشاباك المنزل منذ  هذا(، فحوّله 1523

رهم في أسستخُدم الطابق الأول لإجراء الدورات، فيما أقام كبار الشاباك مع حتى مطلع سنوات السبعين. وقد ا

 ومنهم رؤساء الجهاز السابقون.الطابق الثاني، 



 

 

اموا فيها. قجبت المدفوعات من السكان الذين أ انتقلت البناية في السبعينات ليد الشركة للإسكان عميدار التي

المستندات المرفقة في ملف التوثيق. باعت عميدار شقق البناية في نهاية سنوات  من خلاليمكن التحقّق من ذلك 

 1948اشترت عائلة إسرائيلية فلسطينية الشقق الواقعة في الطابق السفلي، وكانت جاءت إلى يافا قبل  .السبعين

        وبقيت فيها بعد الترحيل. أما الطوابق العليا، فقد تم اقتناؤها على يد إسرائيليين يهود.

 

 :معلومات محتلنَة عن المنزل اليوم

يون وبعضهم إسرائيليون يهود. البيت الذي يقام المعرض فيه مُلْكٌ مالكو البناية: بعضهم إسرائيليون فلسطين

 .لعائلة يهودية

 

HISTORICAL RESEARCH SUMMARY 

The House on 17 Dante St./ Gaza St., Yaffa 

Al-Gindy Family Residence 

 

Basic Data: Address ID: 102536; street code: 3063; block 7024, parcel 130. The historical block 

and parcel numbers in the 1935 plans are 24 & 98, respectively. The respective numbers in the 

1946 plan are 7024 and (apparently) 143.  

 

Pre-1948 History 

Architect/construction engineer: The engineer who supervised a renovation late in the house’s 

history, in 1946, is called Ibrahim al-Novany. The name may be seen in the Arabic documents 

attached to the documentation file.  

Owners: Al-Gindy family. The first name mentioned in an application for a permit to renovate 

the house and build another floor is Rajeb al-Gindy; subsequently, his son Ahmed applies for 

permit to add another bathroom and plumbing, and expand the upper floor. The owners’ names 

and their applications (including structural plans) can be seen in the file.  



 

 

 The street before 1948. The street’s pre-Nakba name is unknown, and perhaps it didn’t have 

any, since this is a relatively small street crossing Jerusalem Boulevard. According to a 1918 

map, the name Gaza Road was given to what is today Yefet Street, while the al-Gindy house 

used to be located in an orange grove. With the years, the city grew and transformed, and the 

orchards became part of the urban landscape. By 1936, when Rajeb asks to renovate the house 

and add a floor to it the orchards must have shrunk and gave way to the city. The Bibi family 

residence, for example, on 13 Gaza St., was previously used also as a well house.  

Neither the documents in the municipal files nor local historians or Palestinian witnesses we 

have interviewed could tell us the pre-Nakba names of Dante and Gaza streets.  

 

Post-1948 History 

After the 1948 war, the house was appropriated by the Israeli Guardian of Absentee Property 

(Document 1523), which entrusted it with the Ministry of Defense. Since then and until the early 

1970s, it was used by the Israeli Security Agency (Shabak). The first floor was used for training 

courses, and the second was the home of senior ISA officials and their families, including former 

ISA chiefs.  

In the 1970s, the house was given to the Amidar subsidized housing companies, and the tenants 

housed there paid it reduced rent (see file documents). In the late 1990s, Amidar sold the 

apartments in the building. Those on the bottom floor were bought by a family of Palestinian 

Israeli citizens who had arrived to Jaffa before 1948 and remained after the deportation. The 

upper floors were bought by Israeli Jews.  

 

Today 

The ownership is split between Palestinian and Jewish Israeli citizens. The exhibition is held in 

the Jewish-owned section of the building.  

 

 

 

 

 



 

 

 



 

 

 

 



 

 

 



 

  



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 



 

 

 


